
 

 

Изказване на председателката на ЕП г-жа Мецола пред Европейския съвет 
Четвъртък, 14 декември 2023 г. 

 
Добър ден на всички. 
 
На 23 юни 2022 г. отбелязахме важен етап за нашия европейски проект. Това е денят, 
в който Съветът постигна историческо споразумение, предоставило на Украйна 
и Молдова статут на страни кандидатки и дало ясна европейска перспектива на Грузия.  
 
През изминалата година и половина Украйна напредна бързо в постигането на всички 
свои цели, като прие необходимото законодателство и реформи, дори в тези най-тежки 
условия.  
 
Същото се отнася и за Молдова.  
 
Уважаеми колеги,  
 
Намираме се на прага на поредния исторически момент за нашия Съюз. На нас се пада 
да решим дали ще бъде използван един исторически шанс, или моментът ще остане да 
се помни като исторически неуспех.  
 
Често отстоянието между двете е твърде нищожно.  
 
Сега е моментът да изпълним обещанието си. Да проявим единство и солидарност. 
Да бъдем смели и решителни. Да покажем, че ситуацията може да бъде печеливша 
за всички.  
 
Започването на преговори с Украйна и Молдова за присъединяване към ЕС е следващата 
стъпка.  
 
Разбирам, че това е изключително важно решение, разбирам, че това не е лесно за някои 
на тази маса, и уважавам това тяхно чувство. Не става обаче дума за конюнктурно от 
политическа гледна точка решение. Това е решение, основано на заслуги, на спазване на 
нашите критерии, на това всеки народ да има свой собствен път към постигането на 
поставените му от нас обективни цели.  
 
Глобалната геополитическа ситуация означава, че има и цена на бездействието.  
 
Както казах вчера на срещата на върха ЕС – Западни Балкани, пред всички нас се разкри 
ограничена във времето възможност. Не бива да я пропускаме.  
 
Искам да кажа, че когато става въпрос за подготовката на нашите съседи за 
присъединяване, ние сме готови да дадем своя принос. Европейският парламент 
и Върховната рада на Украйна вече поддържат близки отношения. Съвсем наскоро 
подписахме обновен меморандум за разбирателство, за да подкрепим парламентарната 
демокрация чрез връзките между нашите два парламента. Ето как на практика ние като 
Европейски парламент можем да помогнем на Украйна да се подготви за бъдещо 
присъединяване към ЕС.  
 
Същото се отнася и за Молдова. Нашите програми за подкрепа на демокрацията и 
тясното партньорство с молдовския парламент вече носят ползи за европейския път на 
Молдова.  



 

 

 
Разширяването е нашата най-голяма геополитическа, стратегическа и ориентирана към 
бъдещето инвестиция. Добре знаем в каква степен това разширяване може да 
преобразява реалностите. Основаното на заслуги разширяване укрепва нашия 
континент, нашия Съюз и нашия начин на живот.  
 
Що се отнася до Западните Балкани, трябва да внимаваме да не отслабим амбициите и 
мотивацията и от двете страни. Всички сме свидетели на тревожен спад на 
проевропейските настроения в региона, дори сред младите хора. Надеждата трябва да се 
превърне в осезаеми резултати – иначе тя ще се изпари.  
 
Всяка страна кандидатка ще трябва да следва свой собствен, основан на заслуги път към 
членство. Това няма да бъде лесно и както много от нас тук могат да си спомнят и да 
свидетелстват, ще е необходимо известно време.  
 
Но докато тези страни се реформират и променят, трябва да сме готови и ние да 
направим същото. Това означава да продължим дискусиите как да изглежда бъдещето 
на Европейския съюз – като се започне с мястото на Румъния и България в Шенгенското 
пространство.  
 
Ако погледнем към бъдещето, приносът на Европейския парламент относно реформите, 
изложен подробно в нашия доклад за промяна на Договорите, дава добра основа за такъв 
размисъл и се надявам, че въпросът ще бъде обсъден на бъдещо заседание.  
 
Междувременно войната в Украйна продължава. Трябва да останем непоколебими в 
нашата политическа, военна, хуманитарна и финансова подкрепа, дори когато тя става 
все по-трудна. Това е наше задължение, колкото морално, толкова и стратегическо. От 
стратегическо значение е също така да постигнем споразумение по новия механизъм за 
Украйна в размер на 50 милиарда евро, за който Европейският парламент гласува през 
октомври. Защото става въпрос за инвестиции и растеж. За Украйна и за Европа.  
 
Механизмът за Украйна ще подпомогне възстановяването, реконструкцията и 
модернизацията на Украйна, което ще означава по-малка бюджетна подкрепа в бъдеще.  
 
Нашата цел – да станем по-силни, по-единни и по-конкурентоспособни в един все по-
променящ се и враждебен свят – трябва да бъде подкрепена с достатъчно ресурси. За 
много хора все още изглежда, че просто отлагаме неизбежната необходимост да вземем 
трудни финансови решения.  
 
Пандемията, нашествието в Украйна, изменението на климата, енергийната криза и 
кризата с издръжката на живота – всички тези фактори оказаха своето въздействие. 
Повишаването на лихвените проценти доведе до нарастване на разходите за заемите по 
NextGenerationEU. Нашата МФР е натоварена до краен предел поради новите задачи, 
които заедно се съгласихме да поемем. Ето защо е необходимо Европейският съвет да 
постигне споразумение: споразумение, което зачита прерогативите на Европейския 
парламент като бюджетен орган, както е предвидено в Договорите. Споразумение, което 
да намери структурно решение за управление на разходите по заемите – а постигането 
на напредък по отношение на собствените ресурси е част от това решение. 
Споразумение, което да съхрани споделените ценности на Съюза и да не допусне 
компромис с принципите на правовата държава. Което да гарантира, че ЕС може да 
реагира ефективно при кризи и непредвидени обстоятелства. И което да не орязва 



 

 

допълнително водещите програми, станали за много хора осезаемото лице на 
Европейския съюз.  
 
Ето защо Европейският парламент повтаря призивите за преразглеждане на МФР; ето 
защо сме готови да постигнем напредък по този дебат.  
 
Точно както постигнахме съгласие по първия в света Законодателен акт за изкуствения 
интелект и по Законодателния акт за суровините от критично значение, за които 
Парламентът гласува преди два дни. Както заедно и успешно засилваме енергийната си 
независимост и създаваме стимули за чиста енергия. Както приехме законодателство за 
съхранението на газ и за намаляване на търсенето на газ и както сме на финала на това 
да реформираме пазарите си на електроенергия. Както сме световни лидери в 
прогресивните основани на пазара политики в областта на климата.  
 
Постигнахме неща, които изглеждаха невъзможни. Можем да го направим отново.  
 
Същото важи и за нашия ангажимент в Близкия изток, където трябва да направим повече 
във връзка с хуманитарното положение в Газа и с последиците от терористичното 
нападение от 7 октомври в Израел и в по-широкия регион на Близкия изток. 
Европейският съюз може да играе водеща роля за набелязване на пътя напред, за 
планиране за следващия ден, за подпомагане на възстановяването, за изграждането на 
нация и за стремежа към реална, устойчива и трайна стабилност, опираща се на решение, 
основано на съществуването на две държави. Дори сред дима на войната трябва да 
говорим за мира, за това как да бъде спасен животът на невинни хора, да бъде спрян 
терорът и да бъде зачитано международното право, а също и как можем тук и сега да 
донесем облекчение на палестинците и надежда на израелците. Трябва също така да 
гарантираме, че Западният бряг няма да се превърне в нова регионална точка на 
възпламеняване.  
 
И накрая, позволете ми да отправя един последен призив във връзка с Пакта за 
миграцията и убежището. По-близо сме, отколкото когато и да е през последното 
десетилетие. Чувствам се обнадеждена. Трябва да се възползваме от създалия се импулс. 
Постигането на споразумение по този пакет преди края на годината ще означава 
решителна победа за конструктивния проевропейски център преди началото на годината 
на изборите за Европейски парламент. Можем да докажем, че Европа има решения на 
проблемите, от които се интересуват нашите граждани.  
 
Уважаеми колеги,  
 
На нашите плещи тежи отговорността да вземем правилните решения. Дори и да са 
трудни. Да преодолеем пречките. Да намерим компромис. В крайна сметка това е 
причината, поради която се занимаваме с политика. За да печелим битките, които 
изглеждат невъзможни... докато не бъдат спечелени, разбира се. Имаме огромна база от 
вече набран опит и вече извършена законодателна работа.  
 
Европа показа, че ние можем да водим, да вземаме необходимите решения, и днес можем 
да бъдем отново начело.  
 


